

**Wieki
stare i nowe**

Tom 2

Prace Naukowe
Uniwersytetu Śląskiego
w Katowicach
nr 1991

WIEKI


STARTE

i

NOWE

Tom 2

pod redakcją
IDZIEGO PANICA I MARII W. WANATOWICZ

Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego  Katowice 2001

Redaktor serii: Historia
Maria Wanda Wanatowicz

Recenzent
Edward Długajczyk

Redakcja
Barbara Malska
Dariusz Tkaczewski

Redakcja techniczna
Barbara Arenhövel

Korekta
Lidia Szumigala

Copyright © 2001 by
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
Wszelkie prawa zastrzeżone

ISSN 0208-6336
ISBN 83-226-1076-9

Wydawca
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
ul. Bankowa 12B, 40-007 Katowice

Wydanie I. Nakład 250 + 50 egz. + 25 nadb.
Ark. druk. 22,0. Ark. wyd. 30,0.
Przekazano do lamania w lipcu 2001 r.
Podpisano do druku w listopadzie 2001 r.
Papier offset. kl. III, 80 g Cena 42 zł

Druk: Centrum Małej Poligrafii
ul. Chorzowska 108, 40-952 Katowice

Treść

Wstęp	7
Edelgarda M. Foltyn, Eugeniusz Foltyn: Z badań archeologicznych we wschodniej części Beskidu Małego	9
Norbert Rogosz: Debata senatu z 1 grudnia 50 roku przed narodzeniem Chrystusa w świetle konfliktu Pompejusza z Cezarem	19
Marek Cetwiński: Książęta, prałaci, tyrani: idea państwa i władzy państwowej w <i>Księdze henrykowskiej</i>	43
Idzi Panic: „Iste sunt ville circa...” Z badań nad <i>Liber foundationis episcopatus Wratislaviensis</i>	52
Michał Kaczmarek: Średniowieczny konwent klasztoru kamienieckiego w świetle własnego nekrologu	63
Ludmila Nesládková: Obyvatelstvo hradiš'tského kraje od třicetileté války do poloviny 19. století	72
Milan Myška: Hospodářsko-politické předpoklady rozvoje lnářského průmyslu w českých zemích 1830—1914	92
Teresa Kulak: Problem granicy na Odrze w polskiej myśli niepodległościowej doby zaborów (ze studiów nad dziejami polskiej myśli politycznej XIX i XX wieku)	110

Zbigniew Kapala: Ślązacy w Australii w XIX i XX wieku	135
Anna Glimos-Nadgórska: Prawa i obowiązki nauczycieli szkół powszechnych województwa śląskiego. (Pragmatyka nauczycielska 1922—1939)	156
Lech Krzyżanowski: Kościół katolicki a władza państwowa w województwie śląskim (1926—1939)	173
Maria Wanda Wanatowicz: Wojciech Korfanty i Chrześcijańska Demokracja wobec mniejszości niemieckiej w województwie śląskim .	194
Sylwester Fertacz: Koncepcje słowiańskie polskich ugrupowań nacjonalistycznych w okresie II wojny światowej	227
Ryszard Kaczmarek: Niemiecka polityka narodowościowa na terenach wcielonych do Rzeszy w latach 1939—1945	244
Maciej Fic: Stosunki demograficzne Gliwic, Bytomia i Zabrze w latach 1945—1950	272
Marek Nita: Przemysł celulozowo-papierniczy w Polsce w latach 1950—1955. Socjalistyczne zarządzanie, planowanie a realizacja	302
Nina Pavelčiková: Formování komunistické koncepce řešení tzv. romské otázky v ČSR v letech 1948—1960	326
Summary	346
Zusammenfassung	349

Wstęp

Kolejny tom Wieków starych i nowych, wielotomowego wydawnictwa Instytutu Historii Uniwersytetu Śląskiego, składa się z 17 tekstów, obejmujących okres od czasów prehistorycznych do współczesności. Podobnie jak w tomie pierwszym przeważa w nim tematyka z pogranicza polsko-czesko-słowackiego, którą aktualnie zajmują się badacze tego obszaru.

Publikację otwiera artykuł Edelgardy i Eugeniusza Foltynów, prezentujący wyniki badań archeologicznych przeprowadzonych w 1986 roku we wschodniej części Beskidu Małego przed rozpoczęciem budowy zbiornika wodnego na terenie miejscowości: Chocznia, Jaroszowice, Mucharz i Ponikiew. Tekst Norberta Rogosza obrazuje życie polityczne Rzymu przelomu lat 50. i 40. p.n.e., na przykładzie debaty senatu rzymskiego. Marek Cetwiński analizuje terminologię stosowaną w odniesieniu do idei państwa i władzy państwowej w Księdze henrykowskiej.

Okresu średniowiecza dotyczy artykuł Michała Kaczmarka, przedstawiający dzieje klasztoru cystersów w Kamieńcu w XIII i XIV wieku, oraz tekst Idziego Panica, który podjął próbę określenia przydatności Liber foundationis episcopatus Wratislaviensis do badań nad podziałami terytorialnymi księstwa opolskiego na przełomie XIII i XIV wieku.

W czasy nowożytne wprowadza Czytelniczka Ludmila Nesládková, która analizuje ruch naturalny ludności wybranych parafii rzymskokatolickich na południowych Morawach od czasów wojny 30-letniej do połowy XIX wieku. Artykuł stanowi kontynuację tematu podjętego przez Autorkę w tomie pierwszym. Problematykę gospodarki na ziemiach czeskich w czasie ich przynależności do monarchii austriackiej, a następnie austriacko-węgierskiej podejmuje Milan Myška. Prezentowany tekst dotyczy rozwoju przemysłu Iniańskiego w latach 1830—1914, stano-

wiących ważny etap kształtowania stosunków kapitalistycznych. Teresa Kulak przedstawia problem obecności w polskiej myśli politycznej Odry jako naturalnej granicy geograficznej i językowej, wyznaczającej zasięg polskiego terytorium narodowego. Dzieje osadnictwa Ślązaków w Australii od XIX do drugiej połowy XX wieku prezentuje Zbigniew Kapała.

Historii Śląska okresu międzywojennego dotyczą trzy kolejne teksty. Anna Glimos-Nadgórska analizuje prawa i obowiązki nauczycieli szkół powszechnych na terenie województwa śląskiego w latach 1922—1939. Lech Krzyżanowski przedstawia zarówno pozytywne, jak i negatywne relacje pomiędzy Kościołem katolickim a władzami państwowymi na polskim Górnym Śląsku w latach 1926—1939. Maria Wanda Wanatowicz omawia stanowisko Chrześcijańskiej Demokracji wobec mniejszości niemieckiej w województwie śląskim.

Okresowi II wojny światowej poświęcone są artykuły Sylwestra Fertacza oraz Ryszarda Kaczmarka. Pierwszy z nich przedstawia kreowany przez polskie ugrupowania narodowo-katolickie obraz powojennej Europy i miejsca w niej narodów słowiańskich. Drugi prezentuje niemiecką politykę narodowościową na tzw. obszarach wcielonych do Rzeszy na terenie Europy. W tym kontekście uwydatniają się zarówno specyficzne, jak i wspólne jej rysy w odniesieniu do Górnego Śląska.

Okresem po II wojnie światowej zajmują się Maciej Fic, Marek Nita oraz Nina Pavelčiková. Przemiany demograficzne miast: Gliwice, Bytom i Zabrze, w latach 1945—1950 oraz ich uwarunkowania analizuje Maciej Fic. Na przykładzie przemysłu celulozowo-papierniczego Marek Nita śledzi rozwój gospodarki polskiej w okresie realnego socjalizmu w zakresie zarządzania, planowania i realizacji procesu produkcyjnego. Nina Pavelčiková przedstawia komunistyczne koncepcje rozwiązywania tzw. kwestii Romów w Czechosłowacji w latach 1948—1960 na przykładzie Zagłębia Ostrawskiego.

Autorami przedstawionych tekstów są historycy z kilku współpracujących z sobą ośrodków naukowych, specjalizujących się w prezentowanych tu zagadnieniach.

IDZI PANIC
MARIA WANDA WANATOWICZ

Old and New Ages

Volume 2

Summary

The new volume of "Old and New Ages", which is a multivolumed publication of the Institute of History of the University of Silesia, contains 15 studies concerning the whole stretch of time from prehistoric times to our modernity. Their authors are Polish and Czech historians specialising in the problems in question.

The volume is opened by the article by Edelgarda and Eugeniusz Foltyn, which presents the results of an archaeological research in the eastern part of the Beskid Mały mountain range. The research was conducted in 1986, before the construction of a man-made lake in the area of the following villages: Chocznia, Jaroszowice, Mucharz, and Ponikiew. Nine archaeological sites were discovered then from the palaeolithic, and neolithic era, and from the so called late flint-digging period of the Bronze Age and early Iron Age. The finds may be interpreted as remains after the seasonal fishing of salmonoid fish undertaken by representatives of various prehistoric cultures.

The subsequent study is by Norbert Rogosz and it shows the political life of Ancient Rome at the turn of the 40s BC, as exemplified by the debate in the Roman Senate on December 1, 50 BC, which concluded a nine month conflict between Caesar and Pompey, and between their allies. We get to know the essence of the conflict and the mentality of the political elite of the then Roman state.

Marek Cetwiński undertook an attempt to describe the terminology concerning the notion of state and government in *Liber foundationis claustris S. Marie Virginis in Heinrichow* which appears as a source of vital importance when presenting the history of Silesia. Among others it points at the understanding of the term *dominus* and the fact that the group of *domini*, according to the author of *Liber foundationis...*, was wider than the circle of the monarch's closest relatives.

While continuing the studies on one of the most important texts referring to the history of the Church in Wrocław diocese and Silesian colonization at the turn of the 13—14th centuries, Idzi Panic undertook an attempt to describe the meaning of bishop's writer's terminology. The research worker comes to the conclusion that the detailed analysis of the bishop's writer's terminology concerning the local terms makes us verify our knowledge on the number of settlements and, as a consequence, find that this number exceeds the number of settlements (803) known from the previous research.

The article by Michał Kaczmarek concerns the period of the Middle Ages, and, particularly, it is a contribution to the history of the Cistercian monastery in Kamie-

niec. The author gives us a group-portrait of the religious community of that ancient abbey on the river Nysa Kłodzka, and particularly its social hierarchy. The author based his analysis on the so called memorative monuments (the obituaries found in the lists of the dead that were written in the Kamieniec monastery between the 13th and 15th cc.), which have not yet been made full use of.

Two Polish and two Czech studies are devoted to modern history. Ludmila Nesládková analyses the natural migrations of selected Roman Catholic parishes in the southern Moravia, from the times of the Thirty Years War to the middle of the 19th c. The following urban parishes have been the objects of the author's research: Uherský Brod, Vracov, Slušovice, Pačlavice, Buchlovice, and two rural parishes: Hoštice and Ujezd. The research, based on church registers, has shown a steady, though variable, increase of the population after the Thirty Years War. Hradištsko turned out to be the region with the highest birth rate in the Czech lands.

The article by Milan Myška concerns economic matters, and shows the development of the flax industry in the Czech lands between 1830 and 1914, i.e. from the beginnings of the Industrial Revolution to the outbreak of the First World War. This industry was initially an important element of the economic life of the Austro-Hungarian monarchy, and its development depended on the internal and external market, which were themselves conditioned by many factors. In the period in question, we can distinguish several stages in the development of this industry, beginning, however, with the turn of the 20th c. we witness a gradual, yet irreversible collapse of the flax industry in the context of the textile industry, and also in that of the country's industry as such.

Teresa Kulak, in her turn, deals with very different, Polish and patriotic, topics. She analyses the problem of the presence of the river Oder, regarded as a natural Polish geographic and linguistic border delimiting Poland's national territory, in the Polish nationalistic thinking. The problem concerns, in fact, mainly the area of Silesia. The author has carried out a survey of the opinions voiced by the Polish leading political and literary personalities concerning this very question beginning with the end of the 18th c. and ending with the year 1918. It is small wonder that she paid particular attention to the National Democracy, which was the political party the most keenly interested in the problem.

As for Zbigniew Kapała, he took up a little known topic of the fate of the Silesians in the Australia of the 19th and 20th cc. By the „Silesians” we should understand both the Polish and German inhabitants of the region whose chequered destiny it was to find themselves in the Antipodes. It turns out that until the Second World War the emigrants were isolated individuals, only after 1945 we have to do with a mass migration. The author analyses its motivation and range, and he also gives us the portraits of selected figures that made their mark on the history of the Australian continent.

The subsequent three articles concern selected problems from the history of the Polish part of Silesia in the interwar period. Anna Glimos-Nadgórska presents the rights and duties of the elementary school teachers in the Silesian province in the years 1922—1939. The said rights and duties differed from those of the teachers in other parts of Poland because of the autonomous status of the Silesian province. The differences and similarities indicated the degree of the province's integration with the rest of the

state. Lech Krzyżanowski deals with problem, of prime importance in the Upper Silesia, of the relationship between the local secular government and the structures of the Roman Catholic Church. At the time of the so called "Sanacja" regime, there were often conflicts, but also many examples of fruitful co-operation between the two institutions. Michał Grażyński was then the provincial governor, a man who came from outside Silesia whose aim was to integrate the province, as quickly as possible, with the Polish state. His policy of co-operation with the Catholic Church was dictated by his sense of the overriding reason of State. The third article concerning the period in question is by Maria Wanda Wanatowicz, who presents the positions of Wojciech Korfanty and the Christian Democratic Party on the German question. The article contains many examples showing that, apart from antagonistic attitudes, there were many links between the Polish and German communities that could lead to nonantagonistic co-existence. The article points to the great influence of the international, Polish-German relations on the co-existence of both ethnic groups.

The period of the Second World War is the centre of attention for two Polish historians: Sylwester Fertacz and Ryszard Kaczmarek. The former describes the Pan-Slavic conceptions of the Polish nationalist (mainly nationalist Catholic) factions at that time. According to them, the independence of the Polish state had to be secured by constructing a Greater Poland, greater in the geographical but also in the demographic and military respect. The realisation of this idea was to be based on the co-operation of the Slavic nations aimed at integrating the states of the Central and Southern Europe. Ryszard Kaczmarek, on the other hand, focuses on the German national policy on the territories incorporated into the Reich in the years 1939—1945, that is in: Pomerania, Greater Poland (Wielkopolska), Silesia, Luxemburg, Lorraine, Alsace, Lower Styria, Carniola. The author notices both the common and the individual features of this policy.

The most recent historical period, which started after 1945, is dealt with in the studies by Maciej Fic, Marek Nita, and Nina Pavelčíková. The first of these authors focuses on the demographic relations in the Upper Silesia in the years 1945—1950, as exemplified by the situation in the three cities: Gliwice, Bytom, and Zabrze. He analyses the influence of natural and enforced migration on the population of these cities. Mass migration, connected with the changes in the political borders after the World War II and great masses of people being forced to move from the east to the west, had in the Upper Silesia numerous social and political consequences which the author addresses in his article. Marek Nita, in his turn, specialises in the economic problems, and, in his article, he presents the development of the paper and cellulose industry in the years 1950—1955. He estimates the losses that this branch of economy suffered during the World War II, and the extent to which they affected its further development. Above all, he shows the mechanisms of management and planning and their implementation in the conditions of the so called „real socialism". The author, laying bare the shortcomings of the six year plan in the Communist Poland as regards the paper and cellulose industry, draws our attention also to the great importance of the paper industry for the country's publishing. As for Nina Pavelčíková, she shows the Communist conceptions of solving the so called Romany question in Czechoslovakia in the years 1948—1960. The author has been dealing with this problems for years and has published a lot of studies on the subject, which is why she can, in the present article, provide us

already with a synthetic view on it. She has come to the conclusion that the mistakes committed in the years 1948—1960 in dealing with the Romanies have a negative influence on the present situation which, in many post-Communist enough, is envenomed enough. The Communists have passed many laws that discriminated against the Romanies in failing to take into account their distinctive ethnic, social, and psychological character.

Alte und neue Jahrhunderte

Band 2

Zusammenfassung

Das nächste Band der „Alten und neuen Jahrhunderte", der vielbändigen Publikation des Geschichtsinstituts der Schlesischen Universität, besteht aus 17 Texten, die den Zeitraum von der Vorzeit bis zur Gegenwart umfassen. Diese Texte sind von den polnischen und tschechischen Historikern, die sich auf die hier dargestellte Thematik spezialisieren, geschaffen.

Das Band fängt mit dem Artikel von Edelgarda und Eugeniusz Foltyn an. Die Autoren zeigen Ergebnisse der archäologischen Untersuchungen, die 1986 im östlichen Teil des Gebirges Beskid Mały vor dem Bau des Wasserbehälters in den Ortschaften: Chocznia, Jaroszwice, Mucharz und Ponikiew durchgeführt wurden. Man hat damals 9 archäologische Stellen aus der Altsteinzeit, Jungsteinzeit und Stellen des Feuersteinhandwerkes vom Ausgang der Bronzezeit und vom Anfang der Eisenzeit entdeckt. Die Funde können als Überrest des, von den Vertretern verschiedener Kulturen in alten Zeiten unternommenen, Nachsaisonlachsfangs betrachtet werden.

Der nächste Text von Norbert Rogosz zeigt politisches Leben in Rom um die Wende der 50. u. 40. Jahre v.u.Z. am Beispiel einer Debatte des römischen Senats vom 1. Dezember 50 v.u.Z. Die Debatte hat den neunmonatigen Konflikt zwischen Cäsar und Pompeius u. deren Anhängern beendet. Wir lernen das Kern des Konfliktes und die Mentalität der politischen Eliten im damaligen Rom kennen.

Marek Cetwiński versucht in seinem Artikel die Terminologie, die die Idee des Staates und der Staatsgewalt in *Księga henrykowska (Liber fundationis claustris S. Marie in Heinrichow)* betrifft, treffend wiederzugeben. *Księga henrykowska* spielt eine große Rolle in der Geschichte Schlesiens. M. Cetwiński zeigt u.a. wie versteht der Autor des Geschichtswerks den Begriff „Herr" (*dominus*). Der Forscher zeigt auch, dass der Begriff „Gruppe der Herren" von diesem Autor dehnbar verstanden wurde; seiner Meinung nach fasst die Gruppe nicht nur die Familie des Monarchen um.

Idzi Panic beschäftigt sich nicht nur mit der Geschichte der Kirche in der Breslauer Diözese sondern auch mit der Geschichte des Siedlungswesens in Schlesien an der

Wende des 13. Jahrhunderts zum 14. Jahrhundert. Der Forscher versucht in seinem Artikel die Bedeutung der Terminologie, die von dem Bischofsschriftsteller bei den Forschungen der Anzahl der Siedlungen im Herzogtum Oppeln am Ende des 13. Jhs benutzt wurde, zu bestimmen. Er ist zum Schluß gekommen, dass die eingehende Analyse der Terminologie vom Bischofsschriftsteller uns zur Verifikation des Wissens zwingt: die Anzahl der Siedlungen ist mehr als 803.

Der Artikel von Michał Kaczmarek betrifft das Mittelalter und ist Beitrag zur Geschichte des Zisterzienserklosters in Kamieniec. Er zeigt das Sammelporträt der Mönchsgemeinschaft aus der Abtei an der Neisse und die gesellschaftliche Hierarchie der Abtei. In seiner Analyse stützte sich der Autor auf Memoirendenkmäler (die in den Büchern der Verstorbenen veröffentlichten Nekrologe, die im Kloster in Kamieniec zwischen 13. und 15. Jh entstanden sind), welche bis jetzt nicht völlig ausgenutzt worden sind.

Der neuzeitlichen Geschichte sind 2 tschechische und 2 polnische Texte gewidmet. Ihre Autorin, Ludmila Nesládková, analysiert die natürliche Völkerbewegung in den ausgewählten römisch-katholischen Pfarrgemeinden in Ostmähren von der Zeit des 30. jährigen Krieges bis zur Hälfte des 19. Jhs. Die Untersuchungen betreffen die Stadtpfarrgemeinden: Uherský Brod, Vracow, Slušovice, Pačlavice, Buchlovice und zwei Dorfpfarrgemeinden: Hoštice u. Ujezd und stützten auf die Analyse von kirchlichen Urkunden. Sie bewiesen einen ständigen, wenn auch variablen Bevölkerungszuwachs nach dem 30. jährigen Krieg. Hradištsko erwies sich als Region mit dem schnellsten Bevölkerungszuwachs auf dem tschechischen Gebiet.

Mit den wirtschaftlichen Problemen befasst sich in seinem Artikel Milan Myška. Er stellt die Entwicklung der Leinenindustrie auf dem tschechischen Gebiet in den Jahren 1830—1914, d.i. vom Anfang der industriellen Revolution bis zum 1. Weltkrieg dar. Diese Industrie war zuerst ein wichtiges Element des Wirtschaftslebens in der österreichischen Monarchie. Ihre Entwicklung war vom Binnen- und Aussenmarkt abhängig, die durch mehrere Faktoren gestaltet werden. Im besprochenen Zeitraum sind einige Entwicklungsetappen der Leinenindustrie zu unterscheiden. Ab der Wende des 19. und 20. Jhs verlor die Industrie langsam, aber doch unabwendbar an Bedeutung.

Von anderen polnischen und politischen Problemen ist die Rede im Artikel von Teresa Kulak. Sie analysiert das Vorhandensein im polnischen Freiheitsgedanken der Oder als einer natürlichen geographischen und sprachlichen Grenze, die den Bereich der polnischen Nationalterritorium bestimmt. Das Problem betrifft vor allem das schlesische Gebiet. Die Autorin hat die Anschauungen der polnischen Politiker- und Schöpfereliten zu diesem Thema vom Ende des 18. Jhs bis 1918 erforscht. Die größte Aufmerksamkeit hat sie natürlich der Nationaldemokratie geschenkt, weil sich diese Partei für das Problem sehr interessierte.

Zu einem wenig bekannten Thema griff Zbigniew Kapala, der das Leben der Schlesier in Australien im 19. und 20. Jh durchforschte. Unter dem Begriff „Schlesier“ sind sowohl polnische als auch deutsche Einwohner dieser Region zu verstehen, deren verwickeltes Schicksal sie auf den entgegengesetzten Punkt der Erde geführt hat. Es erweist sich, dass die Emigration bis zum Ausbruch des 2. Weltkrieges einen individuellen Charakter und nach 1945 einen Massencharakter hatte. Der Autor analysiert ihre Ursachen und Bereich und charakterisiert ausgewählte Gestalten, die auf dem australischen Kontinent dauerhafte Spuren hinterlassen haben.

Die drei nächsten Artikel betreffen ausgewählte Probleme der Geschichte des polnischen Teiles Schlesiens in den Jahren zwischen den zwei Weltkriegen. Anna Glimos-Nadgórska stellt Pflichten und Rechte der Volksschullehrer in der schlesischen Woiwodschaft in den Jahren 1922—1939 dar, die wegen der schlesischen Autonomie im Vergleich zum Gebiet des ganzen Polens unterschiedlich waren. Sowohl gemeinsame als auch unterschiedliche Merkmale zeugten von einer Integration des schlesischen Gebietes mit der ganzen Staat. Lech Krzyżanowski befasst sich mit dem im Oberschlesien festgewurzelten Problem der Beziehungen zwischen der Leienmacht und den Behörden der katholischen Kirche. Während in Vorkriegspolen das Regime der nationalen Erneuerung an der Macht war, bekleidete das Amt eines Woiwoden Michał Grażyński, der von außerhalb Schlesiens stammte und nach der baldigen Vereinigung der Provinz mit dem ganzen polnischen Staat strebte. Damals gab es oft unterschiedliche Meinungen, aber es fehlte auch nicht an Mitwirkungsebenen, wovon die polnische Staatsraison, als ein übergeordneter Wert, entschieden hat. Der dritte Artikel von Maria Wanda Wanatowicz bespricht die Meinungen von Wojciech Korfanty und von der Christlichen Demokratie zum Problem der Deutschen. Der Text enthält viele Beispiele dafür, dass neben der Konflikte zwischen der polnischen und deutschen Bevölkerung auch gegenseitige nicht antagonistische Koexistenz möglich war. Der Artikel zeigt, dass die zwischenstaatlichen polnisch-deutschen Beziehungen das Zusammenleben der beiden Bevölkerungsgruppen stark beeinflussen.

Mit der Zeit des 2. Weltkrieges beschäftigen sich zwei polnische Historiker: Sylwester Fertacz und Ryszard Kaczmarek. Der erste von ihnen charakterisiert damalige slavische Konzeptionen von polnischen Nationalgruppen (v.a. national-katholischen), die die Sicherung der staatlichen Unabhängigkeit Polens im Bau eines neuen Polens im geographischen und demographischen Sinne sahen. Sie meinten, dass es nötig ist, die mittel-osteuropäischen Staaten miteinander zu vereinigen. Ryszard Kaczmarek analysiert die deutsche Nationalpolitik auf dem europäischen Gebiet, das in den Jahren 1939—1945 an das deutsche Reich angeschlossen wurde. Das waren: Pommern, Großpolen, Schlesien, Ostpreußen, Eupen-Malmedy-Moresnet, Luxemburg, Lothringen, Elsaß, Niedersteiermark, Kraina. Der Autor weist sowohl auf gemeinsame wie auch separate Eigenschaften dieser Politik hin.

Maciej Fic, Marek Nita und Nina Pavelčíková greifen zur neuesten Geschichte nach 1945. Der erste von ihnen befasst sich mit demographischen Zuständen im Oberschlesien in den Jahren 1945—1950 am Beispiel von drei Städten: Gliwice (Gleiwitz), Bytom (Beuthen) und Zabrze (Hindenburg). Er untersucht den Einfluß von natürlichen und Wanderungsbewegungen auf die Besiedlungsdichte in den Städten. Die, mit der Veränderung der politischen Grenzen nach dem 2. Weltkrieg, also mit der Massenmigration vom Osten nach Westen verbundene Wanderungsbewegung, verursachte auf dem oberschlesischen Gebiet viele gesellschaftlich-politische Probleme, die in dem Artikel betont wurden. Marek Nita spezialisiert sich auf Wirtschaftsproblematik. Er zeigt die Entwicklung der Zellulosepapierindustrie in Polen in den Jahren 1950—1955 und schätzt Verluste, von denen dieser Industriezweig während des 2. Weltkrieges getroffen wurde und weist ihre Folgen für die Entwicklung der Papierindustrie aus. Jedoch vor allem zeigt der Autor die Mechanismen, die für das Verwalten, die Planung und die Planverwirklichung im Realsozialismus verantwortlich waren. Er schenkt seine Aufmerksamkeit der großen Bedeutung der Papierindustrie für die

damalige Verlagstätigkeit. Nina Pavelčíková stellt kommunistische Konzeptionen dar, welche das sog. Zigeunerproblem in der Tschechoslovakei in den Jahren 1948—1960 sollten lösen helfen. Die Autorin befasst sich mit diesem Problem seit langem und hat darüber viele Monographien veröffentlicht, auch in dem Artikel hat sie die Zigeunersituation einer synthetischer Beurteilung unterzogen. Sie ist zum Schluß gekommen, dass die in den Jahren 1948—1960 begangenen Fehler bei der Lösung des Zigeunerproblems in der Tschechoslovakei, die heutige, in vielen postkommunistischen Ländern sehr verschärfte Zigeunerlage negativ bewirken werden. Kommunisten haben viele Gesetze verabschiedet, die die Zigeuner diskriminieren und ihre ethnische, soziale und psychische Eigentümlichkeit nicht berücksichtigen.

Wieki stare i nowe. Tom 2

pod redakcją
Idziego Panica i Marii W. Wanatowicz

Wykaz poprawek autorskich wprowadzonych po wydrukowaniu książki

Strona	Wiersz		Jest	Powinno być
	od góry	od dołu		
63	12		Henrykiem I	Henrykiem IV
64	17		przynajmniej	nieliczne
66		8	<i>dan</i>	<i>dann</i>
70	17		klasztornym	wspólnotowym
71		1	swoistych pomostów współpracy i wymiany.	organizatora życia społecznego w skali lokalnej.
114	8		rektor	prorektor